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Protokół Nr XII/2025 

z XII sesji Rady Powiatu Średzkiego VII kadencji, która odbyła 

się  25 marca 2025 roku o godz. 1500 w Bibliotece Publicznej im R. 

W. Berwińskiego w Środzie Wielkopolskiej 

W posiedzeniu uczestniczyli: 

Przemysław Barczyński – Radca Prawny, Paweł Tomczak – Skarbnik Powiatu, Kierownicy 

Wydziałów Starostwa Powiatowego, Krzysztof Wróblewski – Komendant Powiatowy Policji 

oraz Daniel Pawłowski - Zastępca Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w 

Środzie Wielkopolskiej.  

Pkt 1. Otwarcie Sesji.  

XII Sesję Rady Powiatu Średzkiego VII kadencji, otworzyła Pani Małgorzata Fertała - 

Przewodniczący Rady Powiatu Średzkiego witając wszystkich zebranych w sali obrad.  

Pkt 2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

Na podstawie listy obecności Przewodniczący stwierdził, że w posiedzeniu bierze udział  14 

radnych, co stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Pkt 3. Przedstawienie porządku obrad. 
Przewodnicząca w tym miejscu przedstawiła porządek obrad, który stanowi załącznik nr 2 do 

protokołu.  

Ponieważ uwag co do porządku obrad nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania w 

sprawie przyjęcia porządku obrad.  

 

Porządek obrad został przyjęty jednogłośnie 14 głosami „za”.  
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W tym miejscu na sale obrad przybył radny Jarosław Krzeminski. Od tej chwili w posiedzeniu 

uczestniczyło 15 radnych.  

Pkt 4. Przyjęcie treści protokołu z obrad poprzedniej sesji. 
 

Przewodnicząca poinformowała, że Radni otrzymali treść protokołu nr XI drogą elektroniczną. 

Ponieważ pytań do ww. protokołu nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania w 

sprawie jego przyjęcia. 

 

 

Protokół został przyjęty jednogłośnie 15 głosami „za”.  

Pkt 5. Informacje Przewodniczącego Rady o działaniach 

podejmowanych w okresie międzysesyjnym.  
 

Przewodnicząca poinformowała, że w okresie między sesjami wykonywała obowiązki 

wynikające z pełnienia funkcji Przewodniczącego Rady.  

- 3 marca 2025 r. – w XVIII edycji Wielkopolkich Forów Rolniczych organizowanych pod 

patronatem Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Województwa Wielkopolskiego i Marszałka 

Województwa Wielkopolskiego. 

- 7 marca 2025 r. – w spotkaniu integracyjnym organizowanym przez Radę Sołecką Mączniki 

z okazji 8 marca. 

- 16 marca 2025 r. w zdobywaniu Górki Wojtaszaka przez dzieci ze specjalnymi potrzebami 

pod hasłem „Nie ma że się nie da”. Organizatorem akcji było stowarzyszenie aktywności 

twórczej Róbmy swoje.  

- 22 marca 2025 r. w Walnym Zebraniu Sprawozdawczym Ochotniczej Straży Pożarnej w 

Pięczkowie.  

- 23 marca 2025 r. w wydarzeniu pod nazwą „Trzecia magia zwolskich ziół – powitanie wiosny 

w Zwoli”, organizowanym przez Koło Gospodyń Wiejskich w Zwoli.  
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Wiceprzewodnicząca Mirosława Katarzyna Kaźmierczak była organizatorem dwóch 

wydarzeń: Dnia Kobiet, którego gospodarzem był poseł Andrzej Grzyb oraz Spotkania z 

przedsiębiorcami z terenu Powiatu Średzkiego. W obu wydarzeniach również wzięła udział 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała.  

 

Do Biura Rady w okresie między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

- Pismo z dnia 25 lutego 2025 r. – Pismo Fundacji Dobrych Inicjatyw – prośba o informacje 

dot. działań podejmowanych przez władze Powiatu oraz Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 

na rzecz rozwiązania kryzysu związanego z brakiem wystarczającej liczby miejsc w pieczy 

zastępczej. Pismo wraz z odpowiedzią przygotowaną przez p. Bernadetę Staszak – Dyrektor 

PCPR do wglądu w Biurze Rady.  

- Pismo z dnia 17  marca 2025 r. – List otwarty do samorządowców Niezależnego 

Samorządnego Związku Zawodowego Listonoszy Poczty Polskiej.  

- Pismo z dnia 13 marca 2025 r. – Zawiadomienie o wszczęciu postępowania dot. Uchwały nr 

XI/85/2025 Rady Powiatu Średzkiego z dnia 25 lutego 2025 r. Zastrzeżenia organu nadzoru 

budzą w szczególności przepisy: § 12 tiret siódmy, §15, §20 ust. 2 i 3, §21, §45, 21 50 ust. 2-

4, § 59, § 82 ust. 2, § 91 ust. 4, § 114, § 117 uchwały jako istotnie naruszające prawo, w 

szczególności art. 2 ust. 4 oraz art. 12 pkt 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 r. o samorządzie 

powiatowym.  

Pkt 6. Sprawozdanie Starosty z prac Zarządu w okresie między 

sesjami. 

Przewodniczący poinformował, że Radni otrzymali Sprawozdanie Starosty z prac Zarządu w 

okresie między sesjami został przesłany w wersji elektronicznej i stanowi załącznik nr 3 do 

protokołu. 

O głos poprosiła radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, 

mam pytanie do Pana Starosty, ponieważ przeczytałam w Pana sprawozdaniu, że uczestniczył 

Pan w szkoleniu w zakresie ochrony ludności oraz obrony cywilnej. Czy my jako Powiat w 

jakimś stopniu myślimy o tym, żeby w jakiś sposób, nie wiem, czy szkolić ludzi, czy na 

wypadek różnych zagrożeń, czy to będzie pokłosie tego szkolenia, Panie Starosto? 

Starosta Ernest Iwańczuk: Pani Prz7ewodnicząca, Panie i Panowie Radni, Szanowni 

Państwo. Muszę powiedzieć szczerze, że jestem zachwyconym tym szkoleniem. Odbyło się 

ono w Warszawie w Wyższej Szkole Pożarnictwa i osoby, które je prowadziły i rangą strażacką 

ale też tytułami naukowymi, czyli doktorzy, profesorowie. Świadczyło to o tym, że dla 

Starostów, którzy brali udział w tym szkoleniu, te zagadnienia przygotowali naprawdę 

fachowcy. I tak naprawdę było to podsumowanie tego, co na wypadek różnego rodzaju 

zagrożeń jest w gestii Starosty jako osoby desygnowanej do zarządzania kryzysowego w 

powiecie. Mówiono bardzo dużo o tym, żeby myśleć o punktach tych zastępczych na wypadek 

gdyby główna siedziba organu została np. zniszczona albo nie można było w niej prowadzić z 

różnych racji, chociażby jakiś klęsk żywiołowych itd. działań, więc proszono nas żebyśmy 

zweryfikowali te wszystkie instrukcje, które są. Zasygnalizowano, że co prawda ustawa o 
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obronie cywilnej już jest, ale dopiero kilkanaście aktów wykonawczych jest w procesie 

legislacyjnym i to była tylko taka zajawka na temat tego, że potem poszczególne te akty będą 

też na kolejnych szkoleniach nam przedstawiane. Ale generalnie chodziło o to, żeby pobudzić 

we starostach to myślenie o tym, że oprócz tego bieżącego zajęcia, które mamy w urzędach, 

czyli kierowanie urzędami, wydawanie decyzji administracyjnych, to jesteśmy również 

odpowiedzialni za to zarządzanie kryzysowe, żeby nie traktować tego po macoszemu, żeby nie 

myśleć o tym, że żadne zagrożenia nas nie dotyczą. Od razu też uprzedzam, że tych aspektów 

wojennych praktycznie nie było, jeżeli już to w takim formacie, że gdyby na przykład na 

wschodzie naszego kraju pojawiły się jakieś działania wojenne i duża grupa polskiej ludności 

musiałaby opuścić te tereny, to właśnie też była mowa o tym, w jaki sposób np. i czy jesteśmy 

przygotowani i czy mamy świadomość miejsc, w których moglibyśmy np. tymczasowo takich 

naszych wewnętrznych krajowych uchodźców oporządzić. Były też takie scenariusze związane 

z np. klęskami żywiołowymi typu powódź. Bardzo fajnie było to przeprowadzone, ponieważ 

mieliśmy wręcz taki scenariusz, że jesteśmy szefami miejscowości, w niej są dwa szpitale itd. 

jakby aspektem podejmowania decyzji, rozważania mniejszego zła i tak dalej. Także bardzo, 

bardzo dobre szkolenie, natomiast absolutnie nie było tam nic jakby o przekazaniu tego 

wszystkiego w dół. To nie jest w gestii Starosty, szkolenia i tak dalej. To wszystko jest w gestii 

Wojewody i myślę, że zresztą Państwo pewnie śledzicie komunikaty telewizyjne. Myślę, że to, 

co teraz się sygnalizuje, czyli te przymiarki do różnego rodzaju szkoleń, że to się będzie 

odbywać. Trudno mi powiedzieć, czy Starosta w jakikolwiek sposób będzie za to 

odpowiedzialny, czy współorganizował. O tym mowy nie było. Dziękuję uprzejmie. 

Radna Jadwiga Wieland: Też właśnie miałam to pytanie, ale wypisałam sobie też, jakie 

tematy były poruszane, bo organizacja działań pomocowych na potrzeby przetrwania ludności, 

szkolenie i ćwiczenia. Czyli krótko mówiąc, co leży w gestii Powiatu? Nie do końca wiem, bo 

szkolenie było trzydniowe. Tak jak tutaj Pan Starosta powiedział, wiele ciekawych informacji 

uzyskaliście. Ale nie da się ukryć, że jest to temat, który nas wszystkich tutaj interesuje i czy 

my jako Powiat podejmujemy jeszcze jakieś dodatkowe kroki? 

Starosta Ernest Iwańczuk: Tak jak powiedziałem zadaniem Starosty jest zabezpieczenie 

zastępczego punktu zarządzania. Czyli musimy być przygotowani na to, że gdyby nie można 

było prowadzić działań administracyjnych w naszym obiekcie, to musimy być przygotowani 

do tego, żebyśmy mogli te działania prowadzić w jakimś innym obiekcie. Ja prosiłem pana 

Marka Witczaka, który jest odpowiedzialny, żeby temu się przyjrzał. No i tak to na dzień 

dzisiejszy wygląda. Generalnie, tak jak powiedziałem, nie ma wyznaczonych w tej chwili zadań 

dla starostów, które miałby zejść z nimi w dół i przekazywać coś niżej. Faktem jest, że to były 

trzy dni, ale trzeba powiedzieć szczerze, że bo chociażby cały jeden dzień, to tak jak 

powiedziałem, był taki scenariusz, że jesteśmy starostami w określonej, czy nawet wtedy było 

Burmistrzami w określonej gminie, mamy dwa szpitale, mamy informacje w jakiej kondycji, 

że tak powiem, lokalowej te szpitale są, mamy informacje o tym, że wylewa rzeka, mamy dane 

meteorologiczne i hydrologiczne, ten wzrost wody będzie się odbywał w najbliższych 

godzinach i wiele innych takich elementów i mamy podjąć decyzję, czy robimy ewakuację, czy 

nie, jakie są ryzyka ewakuacji i jakby generalnie cały dzień dyskusji na ten temat, co wziąć pod 

uwagę, czego nie brać pod uwagę, jakim sprzętem dysponujemy, gdzie zasięgnąć większe 

liczby sprzętu itd. Także tak to mniej więcej wyglądało. Z jednej strony wydaje się, przez trzy 

dni nie wiadomo jak dużo wiedzy, ale tak naprawdę jeżeli chodzi o zakres tej wiedzy, to nie 

był on jakiś ogromny, natomiast bardziej chodziło o takie aspekty wręcz praktyczne. Mieliśmy 

też drugi scenariusz właśnie związany z przyjmowaniem osób i o czym w pierwszej chwili 
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myśleć. My akurat jako powiat byliśmy tutaj dobrej, przynajmniej ja osobiście w dobrej 

sytuacji, bo przypominam, że my zaraz po wybuchu wojny mieliśmy dosłownie tydzień później 

przyjęcie dużej grupy Romów ukraińskich. Zrobiliśmy to w bardzo szybkim tempie na sali 

gimnastycznej w liceum i udało nam się to tak wszystko zorganizować, że wszystko zadziałało 

łącznie z wyżywieniem, z tym, że mieliśmy i toalety dla kobiet i dla mężczyzn i miejsca, gdzie 

można było się zaopiekować małymi dziećmi. Więc jakby można powiedzieć, że jakby z 

wyprzedzeniem ten scenariusz, który się tam na tym szkole nie odbywał, żeśmy przeżyli w 

rzeczywistości i nam się udało z tego dobrze wybrnąć. No tak to mniej więcej wyglądało. 

Dziękuję. 

Radna Jadwiga Wieland: Mam kolejne pytanie. 18 lutego odbyło się w starostwie posiedzenie 

Powiatowego Zespołu Zarządzania Kryzysowego w związku z potwierdzeniem wystąpienia 

okniska ptasiej grypy. Nasz powiatowy obecny na spotkaniu weterynarz potwierdził 

wystąpienie ogniska wysoce zjadliwej, jak to określił grypy i moje pytanie, jakie konkretne 

działania zostały podjęte, by… ptasia grypa się nie rozprzestrzeniła dalej. 

Starosta Ernest Iwańczuk: Muszę powiedzieć, że te zadania są już stricte określone i to 

wygląda w ten sposób, że w momencie, kiedy w danym miejscu jest stwierdzona ta wysoko 

zjadliwa ptasia grypa, Wojewoda w porozumieniu nawet z Komisją Europejską wyznacza tzw. 

tereny ścisłej ochrony, szerszej i tak dalej. W naszej gestii było zabezpieczenie tego miejsca. 

To zrobiła policja i strażacy w taki sposób, że ustawiliśmy, zresztą tak jak to było też późną 

jesienią poprzedniego roku, ustawiliśmy taki punkt kontroli. Nasi policjanci też mieli 

obowiązek przy utylizacji tych tego drobiu, tak powiem, konwojować go do granic powiatu, 

ponieważ organizacja jest taka, że powiatowy lekarz weterynarii, na którego terenie to się 

dzieje, właśnie zarządza tą utylizację, kieruje punkt, w którym te padłe zwierzęta mają być, 

czyli zagazowanie, mają być transportowane i to jest transfer przez wiele powiatów. 

Komendant Wojewódzki Policji za każdym razem, kiedy jest taki transfer uruchamiany, 

informuje poszczególnych komendantów policji powiatowych i przekazują sobie ten konwój 

od granicy powiatu do granicy następnego powiatu, tak żeby on cały czas był był monitorowany 

i żeby trafił w to właściwe miejsce. No i to w zasadzie jest całe zadanie naszych służb. Tak 

naprawdę większość zadań wykonuje powiatowy inspektor. On pilnuje tego, aby właściwa 

firma posiadająca upewnienia dokonała zagazowania, dokonała przewozu, utylizacji. On też 

pilnuje, żeby potem nastąpiła dezynfekcja, żeby również taki hodowca odczekał określony 

okres karencji, bo to musi upłynąć bodaj 8-10 tygodni, żeby można było znowu tam prowadzić 

hodowlę. Także tak to mniej więcej wygląda. 

Radny Dariusz Szymczak: Pani Przewodnicząca, Pani Starosto. Ja mam pytanie w kontekście 

tej informacji, że sprzedaż tych naszych nieruchomości powiatowych nie doszła do skutku. I to 

chyba z tego, co widzę, wszystkie prawie planowane nie udało się sprzedać. Nikt się nie zgłosił, 

nikt nie wpłacił wadium. Wobec tego pytanie do Pana Starosty, do Zarządu, jakie są plany. No 

bo sprzedaż tych nieruchomości jest dużym planowanym dochodem naszym w tym roku. 

Starosta Ernest Iwańczuk: Dziękuję. Panie, Panie Radny, Szanowni Państwo. Dlatego 

staraliśmy się zrobić jak najszybciej te pierwsze przetargi, żeby można było ponowić je. Liczę 

na to, że będzie można zrobić przetarg jeszcze drugi i potem trzeci w tym roku, natomiast nie 

ukrywam, że po drugim nieudanym przetargu będziemy, już teraz o tym myślimy, ale będziemy 

już przygotować taki wariant, można powiedzieć, wariant B, w którym rozważymy możliwość 

zaciągnięcia jakichś obligacji czy kredytu po to, żeby zrównoważyć budżet. No a 



6 
 

nieruchomości będą sprzedane w następnym roku, no bo skoro ich nie sprzedamy, to taka 

możliwość będzie. Na pewno nie rozważamy możliwości zejścia z ceną, także jeżeli są 

inwestorzy, którzy nas słuchają i liczą na to, że przy drugim, trzecim, zgodnie zresztą z 

przepisami prawa moglibyśmy zejść z ceną. My tego nie zamierzamy zrobić. Cena, która jest 

ceną wyjściową w przetargu, to jest cena nieznacznie, ale powyżej wyceny dokonanego w 

operacie szacunkowym i tej ceny będziemy się trzymać. Także, jeżeli wyjdzie taka sytuacja, że 

będziemy musieli zawęzić budżet w inny sposób, zaproponujemy pewnie zaciągnięcie jakichś 

zobowiązań, ale na pewno nie wyprzedaż za pół ceny. Dziękuję uprzejmie. 

Pkt 7. Rozpatrzenie: 

1) Sprawozdania rocznego z działalności Komendy Powiatowej 

Policji w Środzie Wielkopolskiej oraz informacji o stanie 

porządku i bezpieczeństwa publicznego na terenie działania 

Komendy Powiatowej Policji w Środzie Wielkopolskiej w 

2024 roku. 

Sprawozdanie zostało przesłane radnym na skrzynki mailowe. Treść sprawozdania stanowi 

załącznik nr 4 do protokołu. 

2) Informacji Komendanta Powiatowej Państwowej Straży 

Pożarnej w Środzie Wielkopolskiej o stanie bezpieczeństwa 

pożarowego na terenie Powiatu Średzkiego w 2024 roku. 

Sprawozdanie zostało przesłane radnym na skrzynki mailowe. Treść sprawozdania stanowi 

załącznik nr 5 do protokołu. 

3) Analizy i oceny realizacji zadań zawartych w „Powiatowym 

Programie Zapobiegania Przestępczości oraz Porządku 

Publicznego i Bezpieczeństwa Obywateli dla Powiatu 

Średzkiego” za 2024 rok.  

Sprawozdanie zostało przesłane radnym na skrzynki mailowe. Treść sprawozdania stanowi 

załącznik nr 6 do protokołu.  

Przewodnicząca poinformowała, że radni mieli okazje zapoznać się wcześniej z 

przedmiotowymi sprawozdaniami wobec czego otwarła dyskusje w tym punkcie.  

O głos poprosił Radny Dariusz Szymczak: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, ja mam 

pytanie do sprawozdania Komendanta Powiatowego Policji. Dziękuję, bo to sprawozdanie mi 

się bardzo dobrze czytało i przeglądało, jest dobrze napisane, ale brakowało mi w kontekście 

interpelacji, którą jesienią składałem, brakowało mi odpowiedzi. na temat, który w kontekście 
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przestępstw popełnianych w Polsce generalnie, ale również na terenie naszego powiatu, 

brakowało mi informacji o przestępstwach popełnianych przez cudzoziemców. I chciałbym 

prosić Pana Komendanta albo o ustną informację, albo pisemne uzupełnienie tego, no wolałbym 

pisemne, no jeżeli jakby nie, to będę prosił Pana Starostę o będę składał w tym temacie 

interpelacje, ile z tych przestępstw popełnili cudzoziemcy i jakąś informację zbiorczą o tych 

przestępstwach. Skoro o wszystkich pozostałych tak czytelnie i tak różnorodnie Pan 

Komendant przedstawił informację, to również w kontekście tych popełnianych przez 

cudzoziemców warto byłoby, żebyśmy jako Rada poznali, a również mieszkańcy. Dziękuję 

bardzo. 

Krzysztof Wróblewski – KPP: Wysoka Rado, Panowie Starostowie, Szanowni Państwo, 

odpowiadając na pytanie Pana Radnego, nie ma tego ujętego w sprawozdaniu. Zostało to 

przedstawione na Komisji Bezpieczeństwa. Pokusiłem się o ujęcie tego w prezentacji, której 

dzisiaj nie zaprezentuję ze względów technicznych, ale myślę, że tą prezentację ja Panu 

osobiście prześlę i jestem w stanie omówić ilość tych przestępstw popełnianych przez 

obcokrajowców. Z tego, co pamiętam, to procentowy udział obcokrajowców w ilości 

popełnianych przestępstw przez wszystkich mieszkańców powiatu średzkiego nie przekracza 

5% do ogólnej ilości popełnionych przestępstw. Tak to wygląda. Ilość osób podejrzanych 

obcokrajowców, a ilość osób podejrzanych jako Polaków, mieszkańców powiatu średzkiego, 

kształtuje się na podobnym poziomie, być może 7-8%. Wiem w jakim kierunku to pytanie 

zmierza. Jest to tendencja wzrostowa, myśmy to omawiali na Komisji Bezpieczeństwa, ale na 

przestrzeni czterech lat. Można też to ująć, że jest to spowodowane większą ilością 

obcokrajowców zamieszkałych na terenie powiatu średzkiego. Także osobiście udzielę tej 

odpowiedzi. Dziękuję bardzo. 

Radna Jadwiga Wieland: Panie Starosto, Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panie 

Komendancie, mam takie pytanie. Właściwie takie stwierdzenie, że wykrywalność na poziomie 

78,48%, wykrywalność przestępstw, to bardzo dobry wynik i te działania policji, pomimo że 

często słyszycie bardzo dużo krytycznych słów pod swoim adresem, że te działania przynoszą 

wymierne efekty. Ja tutaj jeszcze zwróciłam i chciałabym zwrócić uwagę na jeszcze jeden 

aspekt tego sprawozdania, który tak jak tutaj Radny Dariusz Szymczak powiedział, był bardzo 

szczegółowy, ale bardzo też czytelny, że podejmujecie bardzo dużo działań profilaktycznych. 

Bezpieczne życie seniora, dopalacze niszczą życie, cyber zagrożenia, zachowania wobec 

uprzedzeń, dzielnicowy bliżej nas. To są tylko jedne z nielicznych. Rzeczywiście trafiacie do 

wielu, wielu szkół, otaczacie, obejmujecie swoimi działaniami wszystkie grupy wiekowe, od 

przedszkolaków na seniorach skończywszy. I za tę działalność bardzo serdecznie wam 

dziękujemy. To tyle z mojej strony. Dziękuję bardzo. 

Starosta Ernest Iwańczuk: Panie Komendancie, zdarzyło nam się o tym rozmawiać, ale 

ponieważ wielu sołtysów, też radnych nieustannie prosi, żebyśmy jako powiat budowali progi 

zwalniające.. Szczególnie w naszych wsiach, z badaniem prędkości, bo mówię, ja w tej chwili 

mam przynajmniej 20 nazwisk, 20 sołtysów ze wskazanymi miejscami, gdzie trzeba koniecznie 

zrobić próg zwalniający, bo tam dojdzie do wypadku. Panie Starosto, jak Pan tego nie zrobi, 

zobaczy Pan, będzie Pan miał wyrzuty sumienia, bo tam będzie wypadek, No to też trochę 

szaleństwo, no wyobraźmy sobie Państwo, że jeździmy drogami powiatowymi i co chwilę 

podskakujemy na górkach, no bo wszędzie może być wypadek. Bardzo proszę, żebyście jednak 



8 
 

spróbowali być w kilku miejscach, przemieszczać się i próbować wyłapywać tych wszystkich, 

bo też musimy mieć świadomość, że nie mówimy o drodze krajowej, nie mówimy o drodze 

wojewódzkiej, tylko mówimy o drodze powiatowej, czyli to są drogi lokalne, którym jeżdżą 

nasi mieszkańcy. I to nie Warszawiacy, a nawet nie Poznaniacy, tylko my sami sobie stwarzamy 

takie zagrożenia, no i tych, którzy nie potrafią zrozumieć wspólnego dobra, czyli tego, że trzeba 

ostrożnie jeździć, trzeba troszeczkę tam pokarać. Mam nadzieję, że też ten mój apel gdzieś też 

wybrzmi i może też będzie refleksją dla tych, którzy jeżdżą nadmiernie szybko, nieostrożnie. 

Bardzo, bardzo o to proszę. 

Krzysztof Wróblewski – KPP: Ja jak najbardziej ustosunkuję się do prośby Pana Starosty. 

Tak, będziemy widoczni w tych miejscach, tylko od razu powiem, z tymi miejscami, które są 

wskazywane przez miejscowych sołtysów jest pewien problem. Gdy pojawimy się tam, to po 

pół godziny już ruch w tych miejscowościach zamiera. No i to jest problem kontrolowania w 

tych małych miejscowościach. Musimy się dynamicznie przemieszczać bo, wielokrotnie słyszę 

od naczelnika, tak, Pani Komendancie, pojedziemy, ale w ciągu czterech godzin oni tam nic 

nie zrobią, bo tam nikt nie pojedzie. To jest ten problem. W większości w tych małych 

miejscowościach przemieszczają się mieszkańcy tych miejscowości i to oni sami sobie 

stwarzają problem. Ale będziemy się starali być tam, gdzie będziemy potrzebni. Dziękuję. 

Radna Jadwiga Wieland:  Ad vocem do tego, o co pytał Pan Starosta, bo wypisałam sobie, że 

wzrosła liczba zdarzeń drogowych o 97, a liczba kolizji o 104. No to dużo. I jakie działania, 

czy to jest to samo, o czym pan komendant mówił, czy co robicie, żeby te liczby nie były tak 

wysokie? 

Krzysztof Wróblewski – KPP: Kolizja drogowa to jest zdarzenie drogowe, które jest najmniej 

uciążliwe w skutkach, czyli nie dochodzi do obrażeń ciała, które skutkują naruszeniem 

czynności narządów ciała powyżej 7 dni. Są to najczęściej kolizje tak zwane lusterkowe, 

uszkodzenie delikatne pojazdu, tam gdzie dochodzi do takich drobnych uszkodzeń. Ja myślę, 

że w kierunku tego, żeby tych kolizji będzie mniej. Będzie zmiana podejścia użytkowników 

dróg, bo wiadomo, że jesteśmy wzywani po to, żeby uprawdopodobnić to zdarzenie, żeby 

sprawca, znaczy nie sprawca tylko pokrzywdzony nie miał problemu z uzyskaniem 

odszkodowania za zdarzenie drogowe. A w tej chwili z tego co ma być wprowadzone to na 

aplikację mObywatel, ma być możliwość wprowadzenia danych sprawcy i pokrzywdzonego i 

to będzie miarodajne dla ubezpieczalni. Także jeśli chodzi o kolizję, to naprawdę ta liczba, ona 

nie jest miarodajna, bo wystarczy, że będzie ślisko w jeden dzień na drodze i dojdzie do 10 

stłuczek i mamy już statystykę zachwianą. Także bardziej chodzi o te poważne zdarzenia 

drogowe. Dziękuję. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Dziękuję Panie Komendancie, a ja bym chciała 

powiedzieć, nie zadawać pytania, co policja ma robić. Co my mamy robić, żeby było mniej 

kolizji? Mamy po prostu jeździć zgodnie z przepisami. Także ja to bym chciała, żeby tak 

wszyscy zgodnie z przepisami ruchu jeździli na tym. A to, co Pan Komendant powiedział, to 

dokładnie tak jest, że od razu w momencie, kiedy pojawia się policja i mierzy prędkość, to na 

fejsbuczku się pojawia suszą w tym i w tym miejscu. A może po prostu trzeba by jednak było 

ponieść konsekwencje osobiste za nieprawidłową jazdę i wtedy by nas to czegoś nauczyło, bo 

chyba najlepiej nas uczą takie kary finansowe. Ale to taka gdzieś tam moja. Nie oczekujmy od 

policji, że nas weźmie. A mi się podoba ta działalność policji, taka profilaktyczna, taka 



9 
 

edukacyjna, taka z troską. A co my dalej z tą edukacją zrobimy, to już jest każdego 

indywidualna sprawa. 

Wicestarosta Bogusław Biernat: Pani Przewodnicząca się rozgadała tutaj trochę, ale odnośnie 

właśnie tego ostrzegania, jakie dziś śp. Radny lekarz, zasłużony człowiek Jerzy Połowicz, też 

na którejś sesji dawno temu, to chyba 20 lat temu było ponad, właśnie tak się troszeczkę na to 

ostrzeganie, że tak powiem, skonfundował, bo nie tylko chodzi o to, że się ostrzegamy, że tam 

stoją, jak to się mówi, słyszą, ale policja tylko przy okazji takich różnych kontroli czasami łapie 

po prostu przestępców. Udaje się złapać przestępców, ludzi, którzy są poszukiwani czy takich, 

którzy po prostu nie powinni chodzić wolni, tylko siedzieć w więzieniu albo stanąć przed 

sądem. Także pamiętajmy o tym, że my się tam ostrzegamy czy coś, no fajnie jest, ale przy 

okazji być może ostrzegamy również przestępców i to mi bardzo utkwiło w pamięci, no i tutaj 

apel do mieszkańców, że jeżeli chcemy, żeby było bezpiecznie, to musimy niestety zacząć od 

siebie. Jeśli chodzi o te progi, to też mieliśmy takie przypadki, że był zrobiony próg, a po jakimś 

czasie, po miesiącu, dwóch czy trzech ci sami ludzie przychodzili, że weźcie ten próg, no nie, 

on tu nie spełnia swoje, albo hałas jest, bo u mnie się tam w domu wszystko trzęsie. Także te 

prośby o te progi czasami są po prostu nieprzemyślane. Często się zdarza, że mieszkańcy czy 

niektórzy mieszkańcy chcą, żeby je po prostu później likwidować. Jeżeli to jest taki próg stały, 

to nie jest takie proste, jeżeli jest taki przykręcany, no to można to, że tak powiem, jak bardziej 

bezboleśnie zrobić, no ale to wszystko też kosztuje. I sobie musimy zdawać sprawę, że 

inwestycje w infrastrukturę na pewno poprawiają bezpieczeństwo, ale one nie załatwią 

wszystkiego. Bo niektórzy sołtysi właśnie przychodzą, tu chodnik, tu przejście, tu coś. Czasami 

okazuje się, że ten chodnik ma być dla jednej osoby. No, słuchajcie Państwo, to są publiczne 

pieniądze. My musimy je wydawać tam, gdzie to bezpieczeństwo będzie poprawiane, ale dla 

jak największej liczby mieszkańców, gdzie ten ruch jest największy. Oczywiście, każdy 

chciałby mieć idealny jakiś komfort, ale jeszcze nasz kraj taki bogaty nie jest, żeby wszędzie te 

chodniki budować, bo później wiemy, że problem jest taki, że zrobimy piękny chodnik, a on 

zarasta po prostu, zarasta, bo tam chodzi jeden człowiek na rok. A gdzie jest dużo ludzi? Gdzie 

chodzą, zwłaszcza to szczególnie na wsiach też widać, że to jest przy jakichś tam posesjach, to 

myślę, że taki naturalny odruch jest, przynajmniej ja taki mam, że zawsze o ten swój chodnik 

przed swoją posesją to ludzie dbają, tak. A jeżeli jest chodnik, nie wiem, 200-300 metrów 

gdzieś w polu, to jest problem, żeby go utrzymać. Dziękuję. 

Radny Mirosław Janicki: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Jak tylko 

nawiązując do tych sprawozdań, one są rzeczywiście w aspekcie porównawczym, zrobione 

bardzo przejrzyście, czytelnie, to o czym już przedmówcy mówili, więc tylko możemy 

podziękować. Mówimy o sprawach, które są najważniejsze dla, o służbach dzisiaj, o sprawach 

i o działaniach, które są najważniejsze dla mieszkańców, bo nawet jeżeli tego ktoś ostrzega i 

jakieś tam historie wyczynia, to proszę Państwa, niezależnie od tego większość ludzi oczekuje, 

że w tych sprawach kluczowych bezpieczeństwa i to, co Panowie reprezentujecie, te wszystkie 

służby najważniejsze, żeby działania były, na pewno coraz lepsze, bo tak jak Pani Radna Kusik 

wspomniała, czy pani Wieland, że jest więcej samochodów i automatycznie gdzieś się ta sfera 

zagrożenia rozwija w wielu płaszczyznach. Dlatego też tak jak to, o czym mówiliśmy, że może 

ta mobilność w zakresie, ja wiem, że zawsze to są koszty, ludzie, ale ta mobilność może w 

zakresie przemieszczania się nawet i gdzieś tam bycia przez chwilę, bo nawet jeżeli są 

ostrzeżenia, to mam wrażenie takie, że pobyt tam policji w tym miejscu gdzieś tam się utrwala 

w świadomości i to jest nieco inne zachowanie kierowców, jeżeli mówimy o kierowcach. Także 

tylko dziękując za tak powiedzmy szerokiej i w aspekcie porównawczy rzeczywiście 
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sprawozdanie tak po prostu chciałbym powiedzieć że to są rzeczywiście sprawy dla 

mieszkańców najważniejsze to o których mówimy jeżeli czasem nie wszystko jest jakoś tam 

idealnie to przecież takie są oczekiwania i stąd mój głos również dziękuję. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Dziękuję bardzo Panu Radnemu. Czy ktoś z Państwa 

Radnych jeszcze chciałby zabrać głos. Nie widzę. Dziękuję Panu Komendantowi. Takie 

podziękowania już tutaj wielokrotnie wybrzmiały i za sprawozdanie, i za działalność. Nie padły 

pytania do Pana Komendanta ze Straży Pożarnej, ale ja myślę, że te podziękowania kierujemy 

wszystkim służbom i strażom za tworzenie tych bezpiecznych warunków życia. Ja to bym 

Panom policjantom życzyła stuprocentowej wykrywalności, ponieważ każde przestępstwo 

powinno być ukarane w mojej ocenie, a Panom strażakom, żeby nie mieli co robić i żeby 

nigdzie nie wyjeżdżali. Bo wiadomo, że jak jest ciężko, ale nigdzie się nie będzie paliło. Jak 

nigdy nie wyjadą, to nigdy się nic złego nie zdarzy. Takie było moje myślenie. Także 

wszystkiego dobrego dla Panów z podziękowaniami dla całych zespołów i policji, i straży. I 

Panu Markowi również, naszemu Panu Kierownikowi. Dziękujemy za koordynowanie tychże 

działań. 

Ponieważ innych głosów w dyskusji nie było Przewodnicząca przystąpiła do realizacji 

kolejnych punktów porządku obrad.  

Pkt 8. Podjęcie uchwał lub zajęcie stanowiska w sprawie: 
 

Pierwszą głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/89/2025 w sprawie określenia zadań, na 

które przeznacza się środki przekazane Powiatowi Średzkiemu przez Państwowy Fundusz 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i 

społecznej w roku 2025.  

 

Uchwała została podjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

Kolejną głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/90/2025 w sprawie zmiany uchwały w 

sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok. 

Ponieważ pytań nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania w sprawie przyjęcia 

autopoprawek do uchwały zmieniającej budżet na 2024 rok oraz uchwały zmieniającej 

Wieloletnią Prognozę Finansową na lata 2025-2033. 
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Autopoprawki zostały przyjęte 15 głosami „za”. 

Następnie Przewodnicząca przystąpiła do głosowania w sprawie przyjęcia uchwały nr 

XII/90/2025 w sprawie zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na 2025 rok.  

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  

Kolejną głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/91/2025 w sprawie zmiany uchwały w 

sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2025-2033.  

O głos poprosiła radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Szanowni Państwo, Pani Przewodnicząca, 

Panie Starosto, chciałam zapytać, bo w wykazie wydatków majątkowych mamy dwie takie 

pozycje. Modernizacja i przebudowa pomieszczeń na pierwszym piętrze budynku na 

Daszyńskiego. To jest kwota 200 tysięcy i później na drugim piętrze kwota 300 tysięcy. Na co 

to będzie przeznaczone? 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: A to w tym roku mają być te wydatki? 

Radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Nie, nie, w tym roku. Mamy modernizacja pomieszczeń na 

pierwszym piętrze, to jest 200 tysięcy i... 

Starosta Ernest Iwańczuk: Przepraszam, Pani Radna. Szanowni Państwo, zmyliło mnie to 

pierwsze piętro, ponieważ na pierwszym piętrze nic nie robimy, ale miałem na myśli tą główną 

część budynku. Natomiast to jest inicjatywa już nie pracującego z nami byłego Sekretarza, Pana 

Bartosza Wielińskiego. I wpisaliśmy do budżetu dwie pozycje remontowe, to jest drugie piętro, 
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tam, gdzie mamy w tej chwili Biuro Rady i tam, gdzie mamy naszą księgowość i też tam mamy, 

ale już w pomieszczeniach nieodremontowanych, Wydział do spraw Nieruchomości i mamy 

cały korytarz, który pływał. I dlatego ta inicjatywa. I druga rzecz, czyli to co było wpisane jako 

pierwsze piętro, to tak naprawdę chodzi o tą doklejkę do naszego głównego budynku, gdzie był 

kiedyś Wydział Komunikacji, dzisiaj Wydział Budownictwa. W pierwszej kolejności 

rozpoczęliśmy od tego drugiego piętra. Połowa pracy już jest skończona. Czyli połowa 

korytarza jest ładnie odremontowana, pozbyliśmy się takich kafli, które pływały na dość 

ruchomej podłodze. Dzisiaj tam już jest bezpiecznie, jest właściwie położona wykładzina i 

praktycznie rzecz biorąc, nie wiem czy już, podpisaliśmy umowę, czy za chwilę podpiszemy 

umowę z tym wykonawcą, który nam już to robił, ale oczywiście też po rozpoznaniu rynku 

ponownie okazał się najtańszy i będziemy kończyć tą drugą część, także będziemy mieli 

wykonany cały, cały ten korytarz na drugim piętrze. Natomiast jeżeli chodzi o Wydział 

Budownictwa, to robimy przymiarki takie na razie projektowe, jakie to by były koszty. Dlatego 

ta kwota wpisana tam, ona jest po to, żeby zasygnalizować, że taka inwestycja być może się 

odbędzie. Natomiast wstrzymujemy się też z tym, bo nie jest to taka bardzo, bardzo niezbędna 

rzecz, chociaż tam faktycznie warunki do pracy są kiepskie i Wydział Budownictwa Tak 

paradoksalnie ma najgorsze w tej chwili warunki budowlane do swojej pracy. Ale tutaj to co 

też podkreślił Pan Radny Szymczak w swoim zapytaniu, wolelibyśmy takie rzeczy jednak 

inicjować wtedy, kiedy będziemy mieli pewność, że ten budżet poprzez sprzedaże będzie 

spięty. Jeżeli nie, no to siłą rzeczy będziemy pewnie proponować Radzie, żeby rezygnować z 

takich wydatków, które nie są super ściśle potrzebne w tym roku. Dlatego ta ostrożność i ten 

Wydział Budownictwa musi poczekać na, że tak powiem, korzystne wiatry związane ze  

sprzedażą. Tak to wygląda. Dziękuję. 

Radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Jeszcze chciałam zapytać o pozycję: Wykup nieruchomości 

za milion dwieście dziewięćdziesiąt jeden. 

Starosta Ernest Iwańczuk: Jest pani Kasia Kania? Albo ktoś z Wydziału, bo nie wiem, czy to 

chodzi o odszkodowanie za ZRID, za Czarne Piątkowo, czy to chodzi o… Tak? No to w takim 

razie tak. Jak Państwo wiecie, wydana została decyzja ZRID-owska na rozbudowę drogi 

powiatowej w Czarnym Piątkowie, to jest tam około 2 km, w taki sposób, że będzie też ciąg 

pieszo-rowerowy, tam jest szkoła, tam jest mnóstwo domostw. I w związku z tym, że nasz pas 

drogi był za mały, żeby zmieścić drogę powiatową w odpowiednich parametrach i do tego 

jeszcze zgodne z przepisami obecnymi ścieżkę pieszo-rowerową, dlatego musieliśmy wydać 

decyzję ZRID-owską, czyli wywłaszczeniową, część tych mieszkańców, którzy wzdłuż tej 

drogi są. Zrobiliśmy to w taki sposób, że chyba tylko jedna posesja będzie musiała mieć 

przesunięty płot, bo generalnie tam po tej stronie drogi są pola, więc na szczęście tak fizycznie 

to nikt nie ucierpi. Natomiast odszkodowanie za to wywłaszczenie po prostu musi być 

zapłacone i stąd właśnie jest to kwota, która wynika z dokonanej wyceny. 

Radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Jeszcze tylko chciałam zapytać o przekazanie środków 850 

tysięcy na renowację Domku Szwajcarskiego w Zaniemyślu. Rozumiem, że to te pieniądze, 

które wróciły do naszego budżetu i w tej chwili będą uruchomione, tak? Dziękuję bardzo. 

Radna Jadwiga Wieland: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Ja jeszcze wrócę do 

remontów. Jeżeli jest mowa o remontach na drugim piętrze, czy będzie uwzględniony remont 

toalety? Bo wszyscy korzystamy z niej i wiemy, że od lat stan tej toalety jest katastrofalny, że 
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tam nie doszło do jakiegoś wypadku, to cud boski. Wygląd tej toalety nie licuje z powagą 

instytucji, w której dzisiaj ona znajduje się. Jak tylko będą środki, czy będzie... 

Starosta Ernest Iwańczuk: Ponieważ to zadanie remontowe jest dość szeroko jakby 

oznaczone, więc nie trzeba pewnie go rozbudowywać i jeżeli faktycznie będą oszczędności 

przy tym, co teraz robimy, albo tak jak mówiłem, będą możliwości finansowe, to na pewno tak, 

bo faktycznie to jest sygnał już od wielu pracowników, że to wygląda katastrofalnie. Dziękuję. 

Ponieważ innych głosów w dyskusji nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania w 

sprawie przyjęcia uchwały nr XII/91/2025 w sprawie zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej 

prognozy Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2025-2033 wraz z przyjętymi wcześniej 

autopoprawkami.  

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  

Kolejną głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/92/2025 w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej z budżetu Powiatu Średzkiego dla Gminy Dominowo z przeznaczeniem na 

realizację zadania z zakresu lokalnego transportu zbiorowego.  

Ponieważ pytań do ww. uchwały nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania.  

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 10 do 

protokołu.  
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Kolejną głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/93/2025 w sprawie udzielenia pomocy 

finansowej z budżetu Powiatu Średzkiego dla Gminy Krzykosy z przeznaczeniem na 

dofinansowanie zakupu drobiny dla Ochotniczej Straży Pożarnej w Pięczkowie.  

Ponieważ pytań do ww. uchwały nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania.  

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 11 do 

protokołu.  

Kolejną głosowaną uchwałą była uchwała nr XII/94/2025 w sprawie zmiany uchwały w 

sprawie przystąpienia do Stowarzyszenia Wielkopolski Ośrodek Kształcenia i Studiów 

Samorządowych w charakterze członka zwyczajnego.  

Ponieważ pytań do ww. uchwały nie było Przewodnicząca przystąpiła do głosowania.  

 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie 15 głosami „za” i stanowi załącznik nr 12 do 

protokołu.  

W tym miejscu Przewodnicząca ogłosiła 3 minuty przerwy.  

Po wznowieniu obrad Przewodnicząca przystąpiła do realizacji kolejnego punktu porządku 

obrad.  

Pkt 9. Interpelacje i zapytania radnych: 
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O głos poprosił radny Dariusz Szymczak: Pani Przewodnicząca, Panie Starosto, ja pozwalam 

sobie uzupełniającą interpelację złożyć do ostatniej odpowiedzi w sprawie naszej inwestycji w 

gminie Krzykosy, dotyczy tej waloryzacji. Składam ją dzisiaj, bo na poprzedniej sesji byłem 

chory, więc nie mogłem. Ja chciałbym Panie Starosto prosić jakby zacznę od pytania, które 

stawiam na końcu mojej interpelacji, a pytanie brzmi tak. Czy wstrzymanie robót tej inwestycji 

na kilka miesięcy oraz termin zakończenia inwestycji miały wpływ, czy nie miały wpływu na 

wysokość waloryzacji wypłaconej wykonawcy? Pytanie to stawiam dlatego, że co innego 

otrzymałem od Pana w ostatniej odpowiedzi na interpelację i co innego Pan mówił Panie 

Starosto na sesji w grudniu ubiegłego roku. Ja tą interpelację pisemnie zostawiam Panie 

Przewodniczącej. Ja nie ukrywam, że w zależności od tego, jaka będzie odpowiedź Pana 

Starosty, bo mam jakby duże wątpliwości. My w tym kierunku nie badaliśmy jako Komisja 

Rewizyjna tej sprawy. Ona wyszła jakby w trakcie, dopiero po zajmowaniu się przez Komisję 

Rewizyjną pewną inwestycją i w związku z tym w zależności od odpowiedzi, jaką Pan Starosta 

udzieli, być może, bo dzisiaj również się zastanawiałem, złożę wniosek o ponowne 

przeprowadzenie badania zajęcia się tą sprawą przez Komisję Rewizyjną, ale co do interpelacji 

ją zaraz złożę, ale jeszcze, Pani Przewodnicząca, mam drugą interpelację i nie mam pisemnie, 

bo jakby nie wiedziałem, że będę składał. Ona jest związana z tym dokumentem, z tym pismem, 

z tą ulotką wyborczą, nie będę wymieniał kandydata którego, myślę, że Państwo wszyscy 

wiecie, w związku z tym, że ta... Widzę na wielu stanowiskach u Państwa tą ulotkę dotyczącą 

kampanii wyborczej Pana kandydata Rafała Trzaskowskiego.  

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: To, Panie Radny, to są listy, które były dystrybuowane 

przez Pocztę Polską i każdy w zamkniętej kopercie, tak jak przyszły do Biura Rady, tak zostały 

Państwu przekazane, nieotwierane przez nikogo. I nieopisane. 

Radny Dariusz Szymczak: W takim razie dziękuję częściowo za odpowiedź na moją 

interpelację, ale niezależnie od tego, Pani Przewodnicząca, ja składam interpelację Panu 

Staroście z pytaniem, kto dostarczył te ulotki, kto je rozprowadził po naszych stanowiskach, 

miejscach pracy jako radnych, kto wyraził zgodę na to, że ta ulotka znalazła się w tym miejscu, 

bo ktoś musiał z pracowników, z decydentów urzędu, Starostwa podjąć decyzję, kto w 

cudzysłowie zapłacił za pracę tych ludzi. Nawet jeżeli ona była krótka i to była praca trwająca, 

mogę powiedzieć, 5 minut, 10, 20, to była praca wykonana, bo... Wstępnie uważam, że tego 

typu dostarczanie ulotek w ten sposób jest agitacją wyborczą i narusza kodeks wyborczy w tym 

znaczeniu. W zależności od odpowiedzi Pana Starosty na te moje pytania, rozważam zgłoszenia 

zawiadomienia do Policji w tej sprawie. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Panie Radny, ja poproszę o dostarczenie, być może w 

dniu jutrzejszym, czy drogą mailową, pisemnie tej interpelacji, bowiem interpelacje zawsze 

wymagają jednak formy pisemnej. Natomiast powiem Panu Radnemu, wyjaśnię od razu w ten 

sposób. Jeżeli przychodzą listy do Biura Rady, to w Biurze Rady każdy ma swoją półeczkę 

opisaną imieniem i nazwiskiem. Tam osoby, które pojawiają się w Biurze Rady mogą sobie 

korespondencję do siebie zabrać. Kiedy jednak jest czas sesji, to ja zabieram tą korespondencję 

do Państwa i to ja ją rozkładam w miejscach, w których ona dzisiaj się znalazła i nikt mi za tą 

czynność nie zapłacił. Czynię to jako Przewodnicząca Rady, której zależy, żeby informacje 

kierowane z imienia i nazwiska do Państwa po prostu do was dotarły. W żadnym momencie z 

mojej strony nie była to agitacja wyborcza, ponieważ Biuro Rady nie sprawdza, co się znajduje 

w zaklejonych kopertach adresowanych imiennie do radnych. To tyle wyjaśnienia z mojej 

strony. Oczywiście pisemna odpowiedź będzie również moim udziałem, jednak proszę, żeby tą 
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interpelację złożył Pan Radny na piśmie zgodnie z obowiązującymi przepisami. Bardzo proszę, 

udzielam Panu głosu. 

Radny Dariusz Szymczak: Pani Przewodnicząca, dziękuję za to wyjaśnienie, aczkolwiek 

interpelację zgodnie ze statutem i ustawą składam do Pana Starosty. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Tak jak najbardziej, ale w formie pisemnej. I o tą formę 

pisemną będę prosiła, tak? Bo interpelacja ma zawsze formę pisemną. Dobrze, sprawdzimy. 

Dziękuję. 

Treść interpelacji stanowi załącznik nr 13 do protokołu.  

Pkt 10. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich 

sesjach: 
 

Przewodniczącą poinformowała, że na poprzedniej sesji nie wpłynęła żadna interpelacja.  

Pkt 11. Wolne głosy i wnioski: 
 

O głos poprosiła radna Ewa Kusik-Bartkowiak: Ja mam pytanie w sprawie tej nieszczęsnej 

ulicy Witosa. Do kiedy będzie dokończona ta droga? W kierunku już Jarosławca, bo jeszcze 

tam jest przedłużona, tak? 

Starosta Ernest Iwańczuk: Szanowni Państwo, termin aneksu jest 31 marzec, natomiast czy 

fizycznie wykonawca się zmieści, to ja nie umiem odpowiedzieć na to pytanie. Póki co nie mam 

informacji od wykonawcy, że chciałby przedłużenia tego terminu i też nie widzę powodów, dla 

których ten termin ma być przedłużony, natomiast jeżeli wykonawca nie zdąży zdobyć drogi w 

terminie, no to w umowie przewidziane są kary i po prostu będziemy je naliczać. 

Radny Mirosław Janicki: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo, ja pozwolę 

sobie kilka zdań na taki temat, może nie tak istotny, ale może istotny, jak dzisiaj tematy 

omawiane dotyczące bezpieczeństwa. Mianowicie mamy takie dobro duże, może nie kierując 

go bezpośrednio o jakieś działania, ale o rozważenie jakichś proces myślowych, który nas 

skłonił też do działania w tym kierunku. Mamy takie dobro wspólne jak piękne tereny i jeżdżąc 

po tych terenach jeździmy wśród śmieci i nie jest na pewno zadaniem Rady Powiatu 

rozwiązywanie tego problemu, ale pochylenie się również nad tym problemem w jakimś 

zakresie byłoby chyba niezbędne, bo to jest rzecz, bym powiedział, odrażająca obecnie to, co 

widujemy na poboczach. Potem są duże monity dotyczące wykaszania poboczy i to wtedy 

dopiero wygląda dramatycznie, bo sobie fajnie wykocimy, a śmieci odsłonimy. Więc ja nie 

mówię w tym momencie o tym, żeby tym problemem się zająć jakoś tak, bym powiedział, 

merytorycznie, natomiast żeby skłonić nas do pewnego myślenia na ten temat i jak do tego 

tematu skłonić innych do myślenia również, samych siebie, innych i wszystkich. Mówiliśmy o 

profilaktyce, o różnych akcjach dotyczących dzisiaj bezpieczeństwa i tak dalej w szerokim tam 

wielu aspektach i również bym prosił, żebyśmy to może Komisja Ochrony Środowiska, może 

inne jakieś takie nasze wspólne działania w tym kierunku, bo za chwilę nie poradzimy sobie z 

tym tematem, a to wygląda, robimy ścieżki rowerowe, inne rzeczy, a to wygląda dramatycznie 

i oczywiście jakość trzeba by chyba tu chociażby z inicjatywą czy z jakimś budzeniem 
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inicjatywy w tym kierunku. Ja wiem, że wielu sołtysów, wielu mieszkańców działa w tym 

kierunku. Teraz ostatnio powiem tak, bo chyba dożynki będą w Chociczy w tym roku, a Pan 

Sołtys przeprowadził wspaniałą akcję zbierania śmieci i tak ilość ogromną tego, jak 

przejeżdżając samochodem widziałem, zebrano i trzeba oddać to, ale przecież po prostu jedni 

będą zbierali po drugich, a i tak zarośniemy w to, bo nikt nie da rady przecież. I bym prosił, 

żebyśmy się też jakoś nad tym pochylili, może w jakiejś chociażby sferze takiej myślowej, 

agitacyjnej, może z szkoły jakieś konkursy dla... I tyle, po prostu w tym temacie chciałbym 

jakoś dyskusję też wywołać, być może. Dziękuję uprzejmie. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Dziękuję bardzo Panu Radnemu za ten głos. 

Całkowicie go biorę i popieram. Natomiast, no powiem tak, no chyba to byłby apel do każdego 

z nas. Przyniosłeś śmieci, to zabierz je do domu. W lesie, przy rowie, podczas, nie wiem, jakiejś 

biesiady i tak dalej. Bo to jest przykre, że na przykład kiedy idziemy do lasu czy na wodę, to 

potrafimy nieść w plecaku ciężkie, napełnione butelki napojami. wypijamy napój, a lekkiej 

butelki nie chce nam się już zabrać do domu i wyrzucić po prostu w domu, tylko zostawiamy 

ją w lesie. Edukacja jak najbardziej, natomiast powiem, na pewnym etapie zaczęłam wątpić w 

sens funkcjonowania akcji sprzątania ziemi przez uczniów i przez dzieci. Ano dlaczego? Bo 

wyglądało to tak, że dzieci mają posprzątać za przeproszeniem syf zostawiony przez dorosłych. 

I co się tam podczas tych zbiórek znajdowało, to głowa mała. Tak więc chyba apel bardziej do 

dorosłych, żeby świecili przykładem, a dzieci, które będą się przyglądały swoim rodzicom, 

ciotkom, dziadkom, wujkom i tak dalej, którzy zabierają śmieci z powrotem do domu, na pewno 

w tej postawie będą wzrastały, ale to jest taki mój w tym. Natomiast jestem jak najbardziej za 

tym, co Pan Radny powiedział. no za taką, nie wiem, burzą myślową, co z tym zrobić, żebyśmy 

nie, no to znaczy się, żebyśmy sobie nie wydawali świadectwa tymi śmieciami, które leżą w 

lasach, w rowach i jeszcze w innych miejscach. Także jak najbardziej. 

Radna Jadwiga Wieland: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, inicjatywa dobra, pomysł 

świetny i to, co zgadzam się w pełni z tym, co też powiedziała Pani Przewodnicząca, że to 

dorośli śmiecą dzieci zbierają i może warto by było wrócić do takiej akcji, która była w czasach 

PRL-u, nie wszystko wtedy było takie złe, akcje czynów społecznych, gdzie całe rodziny 

uczestniczyły w tej akcji. Pamiętam, jako dziecko chodziliśmy z rodzicami, sprzątało się parki, 

grabiło i to było rzeczywiście coś, co pamiętam do dzisiaj. I uważam, że takie akcje, jak 

najbardziej do takich akcji moglibyśmy wrócić i jest to temat, który warto by było na komisjach 

tak roboczo przeanalizować. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Małgorzata Fertała: Dziękuję bardzo. To znaczy się chyba ten czyn 

społeczny byłby najbardziej udany, gdyby był przymus zakładów pracy do tych czynów 

społecznych, bo tak to te czyny społeczne się odbywają, tylko mają inną nazwę i niewielu 

przychodzi po prostu. Najczęściej ci, którzy nie mają za dużo na sumieniu. 

Radna Jadwiga Wieland: Oczywiście nad formułą warto by było popracować, ale myślę, że 

to dobry temat. Dziękuję bardzo. 

Pkt 12. Zamknięcie Sesji.  
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Wobec zrealizowania porządku obrad Przewodnicząca Rady Małgorzata Fertała podziękowała 

wszystkim obecnym, po czym o godz. 1612 zamknęła XII sesję Rady Powiatu Średzkiego w 

VII kadencji. 

 

Protokołowała:                                    Przewodniczący Rady  

 

Julita Koprucka                                                                         Małgorzata Fertała 

 


